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V rámci přípravy stavby ka-
nalizace v Pražské ulici požádala 
akciová společnost Vodovody 
a kanalizace Nymburk o zřízení 
věcného břemene k městským 
pozemkům, v nichž bude po-
ložen uliční řad. Rada města 
žádosti vyhověla na svém zase-
dání 28. června s tím, že břemeno 
bude zřízeno za jednorázovou 
úplatu městu ve výši téměř 87 ti-
síc korun. Zahájení stavby sa-
motné je plánováno na podzim 
letošního roku.

V dalším jednání schválili pří-
tomní radní semickou firmuANNES
Real, s.r.o., která zřídí v Hlouškově 
ulici deponii zeleného odpadu. 
Jmenovaná společnost nabídla 
ve výběrovém řízení pro město 
nejkomplexnější nabídku za cenu 
231 tisíc korun. Práce na „úložišti 
zeleného odpadu“ začnou ještě letos 

TŘINÁCTÝ PŘEBOR ENERGETIKY 
V TRIATLONU SE KONÁ 7. SRPNA

s předpokladem jejich dokončení 
v roce 2011.

Rekonstrukci mateřské školky 
zajistí za 5,098 miliónu korun 
bez DPH poděbradská stavební 
firma PMS, spol. s r.o., která ve
výběrovém řízení nabídla nejnižší 
cenu. Rekonstrukce objektu školky 
zahrnuje zateplení hospodářské 
budovy a spojovací chodby, výměnu 
oken v celém areálu za plastová, 
plynofikaci položení nových podlah
a modernizaci WC a umýváren. 
Podle pravidel byl postup výběrové-
ho řízení předmětem kontroly úřadu 
Regionálního operačního programu 
Střední Čechy, který na tuto stavbu 
poskytl městu dotaci. Kontrola ne-
shledala závad, a tak došlo ve středu 
21. července k podpisu smlouvy 
o dílo s vybraným dodavatelem.

V souvislosti s rekonstrukcí 
školky rovněž rada města schvá-

Ještě letos na podzim zahájí společnost Vodovody a kanalizace Nymburk jako investor výstavbu splaškové ka-
nalizace v Pražské ulici.

lila mandátní smlouvu s pražskou 
společností S.I.K., spol. s r.o., 
která výběrové řízení na dodava-
tele rekonstrukce školky pro město 
organizačně zajistila za 36 tisíc 
korun.

Ve dnech 28. července až 1. srp-
na se u Jezera bude konat letní 
soustředění mladých hasičů, jehož 
součástí bude i výcvik ve vodě. 
S akcí vyslovila souhlas rada města 
na svém dalším zasedání ve středu 
14. července.

Již 13. ročník Přeboru energeti-
ky v triatlonu se bude konat v pro-
storách u Jezera v sobotu 7. srpna. 
Organizovat jej bude občanské 
sdružení Kondice, které požádalo 
o spolupráci při zabezpečení akce 
také město, přesněji městskou po-
licii. Plavecká část triatlonu bude 
vedena jako vždy v Jezeře, cyklis-
tická trasa ze Sadské do Hradištka 

a Kerska a běh mezi Kerskem a 
Sadskou.

Téhož dne radní rovněž souhla-
sili s úpravami základnové stanice 
mobilního operátora T-Mobile na 
budově základní školy za před-
pokladu, že jmenovaný operátor 
přistoupí na zvýšení ročního náj-
mu o 15 tisíc korun, a s konáním 
jednodenní zábavné road show a 
promo show pražské firmy ALL
IN AGENCY, která chce na jednom 
z parkovišť u Jezera představit 
25. července nový energetický 
nápoj. Za využití veřejného pro-
stranství firma uhradí městu částku
1,5 tisíce korun.

Rada ještě vzala na vědomí 
zprávu Středočeského kraje o mož-
nosti získat pro město účelovou 
neinvestiční dotaci na zajištění 
bydlení azylantů v rámci Státní-
ho integračního programu. -qk-

Nejen pravidelné  
přispěvatele touto cestou 

upozorňujeme, 
 že uzávěrka příspěvků  

do srpnového čísla 
Sadských novin bude 
z důvodu dovolené

již 10. srpna!!!
***

Nejzazším termínem  
pro odevzdání příspěvků  

platným pouze po předchozí 
dohodě bude 16. srpen.

UPOZORNĚNÍ!!!
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Svaz postižených civilizačními 
chorobami v České republice 
zabezpečuje programy léčebné 
a sociální rehabilitace pořádáním 
rehabilitačních pobytů a cvičení 
i jiných forem rehabilitačních ak-
tivit pro občany postižené civili-
začními chorobami. Tuto činnost 
zabezpečujeme na Nymbursku 
prostřednictvím základních or-
ganizací v Lysé nad Labem, 
Nymburce a Poděbradech. Do 
nymburské organizace se hlásí 
a působí v ní také občané ze 
Sadské.

Svaz je občanským sdružením, 
které svou činnost hradí jen z člen-
ských příspěvků, rekondiční pobyty 
pak i z dotací ze státního rozpočtu. 

O práci Svazu postižených civilizačními 
chorobami v okrese Nymburk

Je pro nás potěšující, že v poslední 
době nacházíme pochopení a pod-
poru i u města Sadská.

Ohlédneme-li se jen pět let na-
zpět, uskutečnil okresní výbor už 
25 rekondičních pobytů ve zdravém 
horském prostředí, jichž se zúčast-
nilo přes 600 členů. I když se státní 
příspěvky stále snižují, připravili 
jsme čtyři pobyty i pro letošní rok. 
Pro kardiaky a respiriky v hotelu 
Roxana v Rokytnici nad Jizerou 
a pro diabetiky a tělesně postižené 
občany v hotelu Deštná v Deštném 
v Orlických horách. Na těchto po-
bytech jsou účastníci pod lékařským 
dohledem a pečují o ně rehabilitační 
a zdravotní sestry. V programu 
dne nechybí vycházky, cvičení, 

přednášky, sportovní hry, soutěže 
a řada dalších aktivit. Pobyty jsou 
díky státnímu příspěvku i cenově 
příznivé.

Pro letošní rok uvažujeme také 
o organizaci předvánočního ozdrav-
ného pobytu v některém rekreačním 
středisku, kde jsme dosud nebyli. 
To však záleží i na příznivé cenové 
relaci, protože snahou okresního 
výboru je zajistit cenově dostupný 
pobyt i těm členům, jejichž důchod 
a zároveň jediný zdroj příjmů je níz-
ký. Zde spoléháme i na pochopení 
případných sponzorů.

Stává se již tradicí, že před 
Vánocemi organizujeme zájezd do 
krásných míst historické Prahy.

Vedle přípravy rekondičních po-

bytů zajistil okresní výbor v prvním 
pololetí také přednášku v nymbur-
ském obecním domě, na které se 
v květnu sešlo na sto členů svazu. 
Lékařka Věra Dittrichová mluvila 
o zdravotním stylu seniorů a pre-
venci civilizačních chorob. Velice 
se vydařila výstava ručních prací 
jedenadvaceti členek ze všech tří 
organizací.

Tímto článkem chceme občanům 
Sadské přiblížit naši dobrovolnou 
činnost ve prospěch našich spoluob-
čanů, většinou penzistů, kteří chtějí 
být ještě aktivní a mají zájem něco 
prospěšného dělat pro své tělesné 
i duševní zdraví

Hana Navrátilová 
předsedkyně OV SPCCH

Jak vyžaduje volební zákon, roz-
hodli zastupitelé města na svém 
zasedání 28. června, že nové zastupi-
telstvo města, které vzejde z říjnových 
komunálních voleb, bude opět patnác-
tičlenné. Sadská může mít teoreticky 
i nižší počet zastupitelů, nemohla by 
však již zřídit radu města.

Téhož dne zastupitelstvo souhla-
silo s bezúplatným nabytím 888 m2 
pozemků pod místní komunikací 
v ulici Pod Bory od Úřadu pro zastu-
pování státu ve věcech majetkových, 
naopak schválilo prodej 120 m2 
z pozemku p.č. 1532/3 ve Spojovací 
ulici Vladislavě Vokráčkové z Prahy 
za cenu 300,- Kč za 1 m2. Pozemek 
přiléhá k její zahradě s chatou a měs-
to jej nijak nevyužívá.

Nové zastupitelstvo bude 
opět patnáctičlenné

Zastupitelstvo rovněž formálně 
schválilo přijetí dotace z fondů EU, 
přesněji z Regionálního operačního 
programu Střední Čechy ve výši 
3,97 miliónu korun na rekonstrukci 
mateřské školy a spolufinancování
této akce z vlastních zdrojů města 
ve výši 992 tisíc. V této souvislosti 
mateřská škola ze svého rezervního 
fondu převede do rozpočtu města 
částku 700 tisíc korun.

Sadská se připojí k Fondu ces-
tovního ruchu turistické oblasti 
Polabí. Tento fond založila obec-
ně prospěšná společnost Zlatý 
pruh Polabí za účelem propagace 
regionu jako turistické destinace 
a na spolufinancování projektů
v cestovním ruchu.                  -qk-

Rekonstrukce městského objektu čp. 78 v Kostelní ulici je již v plném 
proudu. Mimo jiné zahrnuje i výměnu oken.

V prvním letním měsíci se 
strážníci městské policie věnovali 
standardním kontrolám osob. Pro-
věřili jich celkem 28. Prováděli 
také kontroly v živnostenských pro-
vozovnách, na čerpacích stanicích, 
v blízkosti fary a hřbitova. Neméně 
pečlivě se městská policie soustře-
dila na kontrolu parkování vozidel. 
Dopravní přestupek byl zjištěn ve 
27 případech.

Skutečnou prověrkou se však stal 
nástup červencových veder. V této 
době se strážníci vždy soustřeďují 
zejména na udržení průjezdnosti 
v ulicích Lázeňské a Pod Bory i 
na přilehlých komunikacích. Obě 
parkoviště u Jezera bývají do po-
sledního místa obsazena a někteří 
neukáznění řidiči zajíždějí i na 
chatovou osadu, přestože nemají 
povolení k vjezdu do této lokali-
ty. Oprávnění k vjezdu do osady 

Městská policie pracuje 
i v letních parnech

Vodrážka posuzovaly minulý víkend 
také hlídky Policie ČR.

Samostatnou kapitolou zů-
stávají majitelé domácích psů. 
V poslední době se množí počet 
stížností na nezodpovědné chování 
jejich vlastníků, kteří je nechávají 
zejména v chatových oblastech 
volně pobíhat a příliš nereagují 
na připomínky ostatních občanů. 
Podle obecně závazné vyhlášky 
města je volný pohyb psů bez 
vodítka povolen na Skále, na 
pozemcích rekultivované skládky 
u Jezera a v okrajových částech 
města do 50 m od plotu nejbližší 
nemovitosti. Na důslednou kont-
rolu volně pobíhajících zvířat se 
zaměřují strážníci v těchto dnech 
a nedodržení vyhlášky budou 
pokutovat.

Cecilie Pajkrtová  
starostka města

Poděkování
Rodina Jelínkova děkuje 

prostřednictvím Sadských no-
vin Obvodnímu oddělení Poli-
cie ČR v Sadské za vstřícnost a 
vypátrání vandala, který „čmá-
ranicemi“ poničil řadu míst ve 
městě i její plot. Zjištěný mla-
dík se nakonec přišel omluvit a 
škodu osobně napravil.

-red-

S podněty a žádostí 
o pomoc  

MĚSTSKÉ POLICIE

Sadská se obracejte  
na telefonní číslo

724 183 241



23. července 2010 3ZE ŠKOLY

Rozloučení se školním rokem
Na konci každého školního roku 

z části bilancujeme, z části se již 
připravujeme na ten příští. Jaký byl 
tedy školní rok 2009/2010? Jedno 
je jisté. Slovníkem našich dětí - byl 
„akční“. Ať již spoustou školních 
akcí a projektů nebo stavebními 
pracemi vyžadujícími neustálé 
změny.

Začali jsme velmi milou ná-
vštěvou Moniky Absolonové, která 
s bezprostředností sobě vlastní pa-
sovala nově přicházející prvňáčky 
na žáky školy. Slavnostní začátek 
se povedl i díky velmi ukázněným 
rodičům, kteří při fotografování 
svých ratolestí postupovali velmi 
citlivě a průběh akce nerušili.

Celé první pololetí se rozjelo ve 
znamení projektu „Svět v pohybu“. 
Jeho součástí byla i Kolečkiáda 
a spousty drobných akcí a prezen-
tací.

Pro veřejnost nejvíce viditelnou 
akcí byl „Pár školy“. Aby kore-
spondoval se Světem v pohybu, 
byl spojen s právě probíhajícími 

olympijskými hrami. Ve dvou 
projektových dnech zpracováva-
ly děti témata z daných okruhů, 
odevzdávaly sebrané informace 
i hotové prezentace. Závěrečné 
vystoupení v kině bylo určeno 
rodičům i veřejnosti. Stoupající 
kvalitu představení ocenili všichni 
porotci a hosté. I proto je pro nás 
těžké opustit projekt, který přináší 
do školy tolik radosti a pochvaly. 
S počátkem dalšího roku budeme 
tedy zvažovat, zda v nastoleném 
trendu pokračovat.

Škola byla úspěšná i ve vědo-
mostních a sportovních soutěžích. 
Neztratili jsme se v olympiádách 
z českého i anglického jazyka, 
vybojovali jsme po delší době i po-
stup do matematického klání. Ve 
sportech již tradičně uspěly koší-
kářky, vynikajícího úspěchu dosáhlo 
družstvo vybíjené.

Ve spolupráci s městem jsme 
začali realizovat rekonstrukci a mo-
dernizaci školní budovy, finan-
covanou z Evropského fondu pro 

regionální rozvoj. V měsících leden 
až březen byla postupně vyměněna 
všechna okna ve staré budově, z čela 
budovy dřevěná eurookna, ze dvora 
okna plastová. Další etapa rekon-
strukce se realizuje právě v těchto 
dnech. Postupně se vybavuje nová 
počítačová učebna, hotové jsou již 
i nové moderní třídy jazyků, kde 
bude možné pomocí digitálních 
technologií pracovat s překlady, 
mluvit se zahraničím a podobně. 
Instalovány jsou i dvě nové interak-
tivní tabule. Celý projekt v hodnotě 
7,853 miliónu korun bude dokončen 
nejpozději k letošnímu 1. září.

Škola sama pracuje na projektu 
„My si s anglickým jazykem po-
radíme“, na který získala finanční
prostředky z operačního programu 
Vzdělání pro konkurenceschop-
nost. Tento projekt navazuje na 
materiální vybavení jazykových 
učeben vybavením personálním 
a výukovým. Ve výběrovém řízení 
byla vybrána firma, která zajistila
škole lektora anglického jazyka 
- rodilého mluvčího. Ten působí 
jako učitel a o prázdninách jako 
vedoucí konverzací pro zájemce 
z řad žáků.

Každý konec školního roku je 
smutný a pro nás byl dojemný dvoj-
násob. Deváté ročníky se rozloučily 
se školou opravdu originálně. Celou 
ji vyzdobily stovkami a stovkami 
nafukovacích balónků, abychom 
na jejich „dušičky“ nezapomněli. 
I závěrečný den byl plný slz a objí-
mání. Přispěl i Alan Bastien, který 

zazpíval písničku jen a jen pro devá-
ťáky, na které škola opravdu dlouho 
nezapomene.

Ani zdaleka jsem nezmínila vše, 
co se ve škole událo. Již nyní se však 
musíme dívat kupředu. V příštím 
školním roce nás čeká opět celo-
školní projekt, do kterého jsme se 
přihlásili. V jeho závěru bychom 
měli prezentovat film na ekologické
téma. Budeme pokračovat v projek-
tu s anglickým jazykem, naplno se 
rozjede výuka s rodilým mluvčím. 
Žáci vybraných tříd začnou sbírat 
body, které jim v součtu mohou na 
závěr projektu umožnit cestu do 
Anglie.

Spolu s žáky ověříme možnost 
pokračovat v akcích typu Miss, 
Sympaťák či Pár školy. Budeme se 
zapojovat do vědomostních a spor-
tovních soutěží. Doufáme,že do 
školního klubu přibudou další malé 
basketbalistky a basketbalisté. Již 
nyní máme nejvíce „basketbalových 
dětí“ na okrese.

I nadále budeme naslouchat Va-
šim názorům a připomínkám. Velmi 
si vážíme všech rodičů, kteří dove-
dou přijít a vyjádřit svou spokoje-
nost či námitky. V mnohém jsme 
našli společnou řeč a doufejme, že 
tomu tak bude i v příštích měsících. 
Spokojenost a úspěšnost Vašich dětí 
je náš společný cíl.

Přeji Vám všem krásný zbytek 
prázdnin, klidnou dovolenou i celý 
příští školní rok.

Blanka Žánová, ředitelka ZŠ
Fotografie poskytla ZŠ

V pondělí 28. června jsme se 
vydali na zámek Loučeň, ale nebyli 
jsme tam za kredity nebo na školním 
či třídním výletě, ale byli jsme tam 
jako parlamentáři, které vede paní 
ředitelka Blanka Žánová. Byla to 
pro nás odměna za plnění našich po-
vinností a zastupování našich tříd.

Odjížděli jsme v 8.00 ráno, stejně 
jako začíná vyučování. Nejela s námi 
bohužel paní ředitelka, ale nakonec 
s námi jela paní učitelka Blažková.

Vydali jsme se plni očekávání na 
cestu a naše očekávání se vyplnila. 
Ti, co tam již byli s rodiči, nám po 
cestě vyprávěli, jaké to tam je krás-
né. A měli pravdu. Bylo to tam jako 

Návštěva zámku Loučeň
v pohádce. Krásné zahrady a na 
nich voňavé a stále opečovávané 
květiny všech barev.

Nejlepší však bylo, že když jsme 
tam byli, jako bychom se vrátili do 
těch časů, kdy to nebyla jen památ-
ka pro turisty, ale krásný zámek, kde 
pobíhalo služebnictvo, které pečo-
valo o své pány. Prostě nádhera! 
Provázel nás služebník Alexandra 
Thurn - Taxise, který byl jedním 
z vlastníku tohoto zámku.

My jsme však neměli jen pro-
hlídku zámku, ale přiučovali jsme 
se také správnému stolování. Jak 
se dávaly příbory, kterých v té době 
bylo opravdu hodně, kdo usedal 

první ke stolu, jak se sedělo u stolu 
atd. Bylo to úžasné!

Když náš čas vypršel a my se 
museli vrátit do Sadské, všichni 
jsme odcházeli spokojeni a s úsmě-

vem na tváři. Myslím, že jsme si 
odtud odnesli spoustu krásných zá-
žitků a naučili jsme se hodně věcí.

Kateřina Kulíšková 
 žákovský parlament ZŠ Sadská
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První půlrok 2010 je za 
námi, ale my pro vás připravu-
jeme další kulturní akce.

Nejdříve se tradičně rozlou-
číme s létem posvícením, které se 
bude konat 27. až 30. srpna. Těšit 
se můžete na divadélko v rámci 
Posvícenských rodinných her Ži-
vot je hra a Posvícenský mejdan, 
které plánujeme na sobotu 28. srpna 
od 21.00 hod. V neděli 29. nás sad-
ští divadelníci překvapí pěkným 
programem, tentokrát v prostoru 
tržnice před kinem.

V září se mohou opět těšit na výlet 
důchodci, tentokrát se vydáme na 
Loučeň, do myslivny v Jabkenicích, 
do Dobrovice a podle času i do Dy-
mokur. Termín konání je stanoven 
na 16. září, odjíždíme v 8.00 hodin. 
Další zájezd bude určen rovněž dů-
chodcům, do Litoměřic na 34. ročník 
Zahrady Čech se vydáme ve čtvrtek 
23. září v 7.00 hodin. Opět nás čeká 
široká nabídka ovoce i zeleniny, 
květin, okrasných dřevin, zahradní-
ho nábytku, zahradnických potřeb 
i mechanizace.

V říjnu plánujeme divadelní 
představení DS Horní Počerni-
ce, které uvede komedii Hrdina 
západu, nejznámější hru jednoho 
ze zakladatelů irského dramatu 
J. M. Syngeho.

Poslední říjnový víkend nebude 
chybět Rej strašidýlek pro děti, 
strašidelný karneval se zajímavým 

Co chystá kulturní 
a informační centrum?

programem, soutěžemi a slad-
kými odměnami.

Zřejmě v listopadu se mů-
žete těšit na koncert v kostele 

nazvaný Domovem české hudby, 
tentokrát k poctě sadského rodáka 
a významného hobojisty Františka 
Fugla, od jehož narození uplynulo 
150 let (narozen 15. prosince 1859). 
František Fugl působil v Budapešti, 
trvale potom ve Lvově v divadle 
hraběte Skrbka, v městském divadle 
a zároveň byl profesorem lvovské 
konzervatoře. Jako důchodce pobý-
val od roku 1914 v Sadské a v Pra-
ze. Věříme, že koncert dechových 
nástrojů hoboje a klarinetu bude 
po strunných nástrojích příjemnou 
změnou a bude se vám líbit.

Začátkem prosince nebude chy-
bět slavnostní rozsvícení vánočního 
stromu a na Mikuláše pohádka pro 
děti v podání DS Klicpera.

V průběhu příštích měsíců ne-
zapomeneme uvést do kin řadu 
filmů, zejména těch dětských, jako
je Toys 3, Shrek - Zvonec a konec, 
Kuky se vrací a další. Také plánuje-
me reprízu představení Zelená louka 
v podání DS Klicpera Sadská.

Věříme, že si najdete čas i chuť 
a některou z akcí, které pro vás na kaž-
dý měsíc připravujeme, navštívíte.

Přejeme vám prázdniny plné 
sluníčka a těšíme se na vás.

Zdenka Hamerová  
KIC

čtvrtek 16. září
VÝLET PRO DŮCHODCE

Tentokrát zavítáme do Loučeně, Jabkenické myslivny a do 
Dobrovice.

K cestovnému 40,- Kč, v němž je zároveň zahrnuto i pojištění, 
bude  předem vybráno i vstupné do navštěvovaných míst. Přihlásit se 
můžete v kulturním a informačním centru nebo v městské knihovně. 
Odjezd od radnice ve čtvrtek 16. září ráno v 8.00 hod.

čtvrtek 23. září
ZAHRADA ČECH

Zájezd pro důchodce do Litoměřic na výstavu Zahrada Čech.
Přihlásit se můžete opět v kulturním a informačním centru 

nebo v městské knihovně. Cestovné 50,- Kč. Odjezd ve čtvrtek 
23. září ráno v 7.00 hod.

Program KIC 

Premiéra hry Na tý louce zelený Járy Beneše v podání DS Klicpera měla 
v sobotu 22. května u sadského publika velký úspěch.

Sadští žáčci vyjeli na školu v přírodě do Hrachova. Čas trávili nejen učením, 
ale i poznáváním nádherné okolní přírody.

ZE ŠKOLY
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vás zve na výstavu:

Lesní ateliér  
Kuba v Kersku

Otevřeno je denně mimo pondělí  
od 10 do 12 a od 12.30 do 17 hod.

www.lesniatelierkuba.cz

Blanka Bohdanová
KRAJINY DUŠE

Obrazy a grafika
Od 11. srpna do 30. září,  

vernisáž s hudebním vystou-
pením Jana Neckáře se koná 

14. srpna ve 14.00 hod.

Dušan Křivský
KDO SE BOJÍ,  

NESMÍ DO LESA
Oleje na plátně

Do 8. srpna,  
vernisáž se koná 3. července  

od 14.00 hod.

vás zve na :

Lesní ateliér  
Kuba v Kersku

KERAMICKÝ 
DEN

Jany a Bronislava 
Kubových

Přijďte si vyzkoušet točení 
na hrnčířském kruhu a vyrobit 
misku technikou formování.

15. srpna po celý den

KURZ KERAMIKY
Jitky Čmugrové
31. července od 10.00  

a od 14.00 hod.
Vyrobte si své keramické dílo, při-
hlášky předem, cena kurzu včetně 

materiálu a výpalu 300 Kč.

V sobotu 28. srpna od 21.00 hod.
vás zveme na tradiční posvícenskou taneční zábavu

do sokolovny Sadská.
Nebude chybět bohatá tombola plná lákavých cen,  

výborné posvícenské koláčky a dobrá muzika.

POSVÍCENSKÝ MEJDAN

ŠKOLNÍ ROK 2010/2011
Pravidelné kurzy v rodinném centru SADSKÁ

Pozor! Nový školní rok  
v našem centru bude plný změn:

• zcela odlišné pojetí některých kurzů
• celá řada novinek
• kontinuálnější umělecké vzdělávání pro vaše děti
• noví lektoři 
• odborné garance
• exkurze, výlety, setkání, semináře 

Sledujte naše webové stránky a nástěnky. K dispozici rozvrh i ce-
ník kurzů pro nové pololetí. Hlásit se do kurzů můžete již nyní! Bližší 
informace o kurzech i setkání s lektory na POSVÍCENSKÝCH 
RODINNÝCH HRÁCH - NA FARMĚ, 28. srpna od 14.30 hod. nebo 
v rámci DNŮ OTEVŘENÝCH DVEŘÍ 6. až 10. září.

Členění kurzů v novém školním roce:

KURZY KLUBOVÉHO CHARAKTERU
• Klub rodičů a dětí (rodiče + děti 1-2 roky)
• Klub dětí (děti 2-3 roky)
• Hry v pohybu a při tanci (děti 3-4 roky) 

KURZY KONTINUÁLNÍHO VZDĚLÁVÁNÍ PRO VAŠE DĚTI
• Lidový soubor Máček (výběrový - děti od 4 let) - nový koncept
• Balet (děti od 7 let) - novinka
• Taneční přípravka (děti 5-8 let) - nový koncept
• Taneční skupina Dance Factory (děti od 8 mi let) - nový koncept
• VyDřička (děti 3-6 let) - nový koncept
• VyDra (děti od 6 let) - nový koncept
• Výtvarka I - Hra s materiály a barvami (děti I. stupeň ZŠ) - novinka
• Výtvarka II. - Kresba a malba (děti II. stupeň ZŠ) - novinka
• Angličtina hrou (děti 3-6 let) - nový koncept
• Angličtina předškoláci a I. stupeň ZŠ pokročilí - nový koncept
• Angličtina II. stupeň doučování - nový koncept
• Angličtina pro středoškoláky - příprava k maturitě - nový koncept

KURZY PRO DOSPĚLÉ A SENIORY
• Bollywood Dance - novinka
• Flirt Dance - novinka
• Hejbni kostrou 
• Business English - novinka
• Angličtina pro dospělé - začátečníci - nový koncept

KURZY EXTERNISTŮ
• Břišní tanec - začátečníci, pokročilí
• Kalanetika, Powerjóga

Anička Kracíková - 605 278 909, Hanka Pánková - 724 166 664, 
info@zivotjehra.com; www.zivotjehra.com

Naše milá paní učitelko,
chceme Vám moc poděkovat za celé tři školní roky, během kterých 
jste nás s trpělivostí a láskou naučila číst, psát, počítat a mnoho 
dalších důležitých věcí pro život. Krásné vzpomínky nám zůstanou, 
navždy nás budou u srdce hřát. Děkujeme Vám za vše paní učitelko 
Naděnko Prejzová.

Vaše děti ze 3. A a jejich rodiče
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Sadská měla na počátku 18. sto-
letí 662 obyvatel. Hlavním zdrojem 
obživy bylo zemědělství. Městečko 
si chtělo založit vlastní pivovar, ale 
deputace čítající 30 osob se s pros-
bou z Vídně vrátila s nepořízenou. 
Nejhůř se žilo podruhům. Ani po 
roce 1715 nesměli sami chovat 
zvířata a pěstovat obilí. Robota 
sužovala lid až do jejího zrušení 
Marií Terezií a jejím synem Jose-
fem. Potom nastala možnost nájmů 
rolí ze zrušených císařských dvorů 
a ovčínů.

Kolem roku 1867 bylo v Sadské 
asi 20 větších hospodářů, průmysl 
takřka žádný. Ten se začal rozvíjet 
později. V roce 1844 byla založena 
firma V. Klicpera a synové. Menších
hospodářů, majících 2 hektary svých 
pozemků, bylo kolem 80. Pěstovali 
obvyklé plodiny: žito, ječmen, pše-
nice, oves a brambory, od roku 1846 
i cukrovku. Hospodářské náčiní 
bylo těžké a nedokonalé, železné 
pluhy a vozy byly zavedeny kolem 
roku 1850.

Cukrovka začala být žádanou 
plodinou, začaly se stavět cukro-
vary. I v Sadské byly dva, starý 
za kaplí z původních lázní a nový 
akciový cukrovar byl postaven roku 
1870 v Prokopově ulici. Oba patřily 
po určitou dobu Janu Burgermeiste-
rovi a pracovaly souběžně. Když 
starý cukrovar přestal sloužit, byl 
nový modernizován a ještě v roce 

Bejvávalo, bejvávalo...
Dnešní povídání bude o polích, pastvinách a mlýnech.

1910 zpracoval 45 tisíc tun řepy. Ve 
třicátých letech byl zrušen a zůstala 
po něm jen železniční vlečka a vila 
Sadka. A na polích okolo Sadské se 
dnes cukrovka vůbec nepěstuje.

Mimo obilí se hospodáři zabývali 
chovem dobytka. Ten byl v létě a na 
podzim odkázán na pastvu. Začínala 
na svatého Jiří, tedy 24. dubna, 
a končívala 11. listopadu na svatého 
Martina. Pastviště bylo 
za Boháčkovým mostem, 
za kamennými mosty 
vlevo rolemi Opatovými, 
vpravo U Običek, dále 
pastviště Mrsole, na Psí 
půli podle Labe, Ve strži, 
v Jáchymě a Na Mordě 
(mapa z roku 1540). Pas-
tvu obstarávali dospělí 
i děti a hlavní pastýř, kte-
rý uměl dokonale práskat 
6 metrů dlouhým bičem 
zvaným žíla. Dopoledne 
se páslo, v poledne se 
dobytek podojil a odpo-
ledne se to opakovalo.

Pastýř měl svého koz-
la, berana, později se 
staral i o býka. Bydlíval 
v obecní pastoušce. První 
zmínka o ní je záznam na 
mapě z roku 1590. V ro-
ce 1652 prý obec svoji 
pastoušku U Struhy čp. 
67 prodala za 25 zlatých 
a 35 krejcarů. V roce 

1713 vyhořela pastouška Na Husin-
ku čp. 38, kterou musel viník kromě 
jiné náhrady znovu postavit.

V roce 1865 byli býci od obou 
mlynářů, kteří je měli na starosti, 
umístěni v pastoušce čp. 305. Pro ně 
byly chlévy i nově opraveny. Odtud 
pak pastýř starý Frýz pohromadě 
dobytek na pastvu vyháněl. Po čase 
docházelo k rozorávání pastvin pro 

pěstování řepy. Poměry pastýře byly 
jinak upraveny a pasení dobytka 
zrušeno.

Na závěr se ptáme, zda dovedete 
dětem vysvětlit rčení „Máte to zde 
jako v pastoušce“?

Hezké léto 
přejí Míla Borovenová 

a Květa Pajkrtová

Děti, které se na vyzvání přišly pochlubit do městské knihovny svými čte-
nářskými deníky, obdržely malou pozornost a diplom.

Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY

Městská knihovna nabízí  
o prázdninách dětem s platným čtenářským průkazem

ZÁBAVNÉ  HRANÍ
každé pondělí od 9.00 do 11.00 hod.

Místní akční skupina Podlipan-
sko, o.p.s. (MAS), vyhlásila 20. led-
na veřejnou soutěž na návrh loga 
pro cestovní 
ruch v rám-
ci projektu 
„Podlipansko 
všemi smys-
ly - turisté 
vítáni“, spo-
lufinancovaného Evropskou unií
z Evropského fondu pro regionální 
rozvoj.

K uzávěrce soutěže 5. června se 
přihlásilo 18 autorů se 46 návrhy. 
Přišly prakticky z celé ČR, mimo 
region Podlipanska například z Ja-
roměře, Ústí nad Labem, Jičína, 
Mostu, Mikulova nebo Českých 
Budějovic. Zapojili se i známí 
malíři, jako jsou Jiří Škopek nebo 
Jiří Vančura.

Soutěž na logo  
má vítěze

„Tak velký zájem o zapojení 
do soutěže nás velice překvapil 
a potěšil,“ říká Markéta Pošíko-

vá, ředitelka 
MAS.Vítězné 
logo bylo vy-
bráno formou 
hlasování na 
Va lné  h ro -
madě MAS 

24. června. Nejvíce hlasů získala 
pro svůj návrh Štěpánka Koutná 
z Prahy, na druhé místo byla vy-
brána práce Jiřího Vančury z Kolína 
a třetí místo obsadila Jana Bížová 
z Prahy.

Všechna soutěžní loga budou 
zveřejněna na www.podlipansko.cz. 
Tři vítězné návrhy obdrží finanční
odměnu ve výši 5, 3 a 2 tisíce ko-
run.  Iveta Minaříková 

MAS Podlipansko
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Z minulé části již víme, že prin-
cipem recyklace papíru je jeho 
rozvláknění a získání papírenských 
vláken. Tato vlákna bez problémů 
mohou použít na výrobu nového pa-
píru. Dá se říci, že naprostá většina 
papíru, který si koupíte, již obsahuje 
vlákna ze starého sběru, i když to na 
první pohled nevypadá. Ze sběrové-
ho papíru se vyrábí kancelářský pa-
pír, papírové obaly, vlnitá lepenka, 
papír pro noviny a časopisy, obaly 
na vajíčka apod.

Výroba nového papíru ze sta-
rého však není jedinou možností, 
jak využít starý sběr. Existuje celá 
řada způsobů, jak využít některé 
z jeho předností, například izolační 
schopnosti. I v České republice 
existuje zařízení, které dokáže ze 
sběrového papíru vyrábět tepelné 

Třídíme odpad XIII

Nezapomeňte, třídění odpadů dává starým věcem nový život!

Více o recyklaci 
papíru

izolace nebo izolační nástřiky na 
stavební konstrukce. V zahraničí se 
dokonce papírenská vlákna přidávají 
do asfaltových směsí, které se naná-
šejí na silnice. Takový asfalt prý více 
odolává zimním posypům. Existují 
i možnosti organické recyklace. 
Vybrané druhy sběrového papíru 
se mohou míchat s prasečí kejdou 
a kompostovat. Tento kompost je 
velmi vhodný pro zemědělskou 
půdu. Použití sběrového papíru je 
velmi rozmanité, přičemž se využívá 
zejména jeho přirozených vlastností. 
Velkou výhodou je rozložitelnost 
přírodní cestou. Ne nadarmo se 
množství vyrobeného recyklovaného 
papíru neustále zvyšuje.

Projekt Středočeského kraje 
a společností EKO-KOM, a.s., 

a ASEKOL, s.r.o.

Zájezdový kroužek nepolevil
Hezký výlet se nám povedl také 

do Červeného Kostelce. Od vlaku 
je to sice kousek dále, ale bylo to 
po ránu, po rovině a nám se hezky 
šlo. Na náměstí stojí kostel svatého 
Jakuba Většího, hned vedle hrano-
lová zvonice a naproti kostelu úzká 
ulička, kterou se asi po 100 me-
trech dostanete ke zrušenému 
hřbitovu. Zde je symbolický hrob 
Viktorie Židové, dcery chalupníka 
z Červené Hory - to je Viktorka, 
o které píše Božena Němcová 
v knize Babička. Sama Němcová 
zde bydlela v letech 1837 - 1838. 
V domku je muzeum, ale otevírali 
až 1. května. Červený Kostelec má 
jméno odvozené od barvy bahna 
v Červeném potoce. V roce 1918 
se zde narodil herec Martin Růžek. 
Po prohlídce jsme pokračovali až 
k Devíti křížům a pak už po žluté 
značce do Rtyně v Podkrkonoší. 
Cestou byly pěkné výhledy na 
Jestřebí hory a Krkonoše. Značka 
nás dovedla až k dřevěné zvonici, 
která je na požádání přístupná, ale 
my už jsme toho času moc neměli, 
takže muzeum a zvonici navštíví-
me příště. Nádraží je zase daleko od 
města a do kopce, lístky se vydávají 
ve vlaku, ale staví zde rychlíky, ani 
nemusíte mávat.

pokračování z minulého čísla

Kostel a dřevěná zvonice ve Rtyni v Podkrkonoší

Další putování bylo kolem Ko-
nopišťského potoka. Dojeli jsme 
do Benešova, prošli kousek parkem 
okolo zámku, okolo parkoviště a už 
byl slyšet. Je místy balvanitý, někde 
je splav pro rychlejší průtok. Za obcí 
Racek Měsíční údolí s chatovou 
oblastí. Tady se nám trochu pokazila 
cesta, kořeny, úzká stezka, šli jsme 
velmi opatrně. Způsobily to deště 
v minulých dnech, ale také lesníci 
s těžkou technikou, kteří přibližo-
vali dřevo. A najednou byla asfaltka, 
údolí se rozšířilo a před námi byl 
cíl naší cesty: Poříčí nad Sázavou. 
Už byl vidět kostel svatého Petra 
a Pavla, který má románské základy. 

Druhý kostel svatého Havla má též 
románské základy, ale oba kostely 
jsou později stavebně upraveny. Do 
Čerčan na vlak můžete pěšky nebo 
autobusem.

Přímý vlak do Adršpachu nejez-
dí a musíte přestupovat. To jsme 
si užili! Průvodce ve skalách ani 
nepotřebujete, protože jsou zde 
cedulky a tedy víte, že se díváte na 
skalní útvar Džbán, Homoli cukru, 
Zub a podobně, někdy ovšem mu-
síte mít i trochu fantazie, abyste se 
shodli s cedulkou. Kolem Malého 
vodopádu dojdete k Velkému vodo-
pádu, to všechno je ještě po rovině. 
Protože byl dostatek dešťů, Velký 

vodopád byl v trvalém provozu. 
Jinak se spustí na chvilku a jen 
na pokyn průvodce, pokud jde 
s výpravou. Je tam busta Johanna 
Wolfganga Goetha a pamětní des-
ka oznamující, že 31. srpna 1790 
navštívil Skály. Bustu i s pamětní 
deskou odhalil v roce 1932 bývalý 
majitel Adršpašského panství baron 
Nádherný. Protože neradi chodíme 
stejnou cestou, přešli jsme Vlčí 
roklí do Teplických skal. Cesta byla 
namáhavá, byly zde sice žebříky, 
ale muselo se moc opatrně, protože 
byly vlhké a bylo jich dost. Sešli 
jsme až k mokřadům a mezi vodou, 
po kládách a po povalových chod-
nících i přes kořeny jsme zdolali 
Vlčí rokli a dostali se až k Ozvěně. 
Pak už to byl jen kousek k výcho-
du. V restauraci u paní Bobkové 
jsme obdivovali ručně vyrobené 
a umělecky provedené jídelní sto-
ly. Oběd byl jedlý, a tak panovala 
spokojenost na obou stranách. My 
jsme byli spokojeni s jídlem, paní 
hostinská s tím, že vůbec někdo 
přišel. Těch návštěvníků ve skalách 
bylo opravdu málo.

A pak už zase jenom vlak a zase 
přesedání, ale všechno dobře do-
padlo a my se zase těšíme na další 
pochody - a přesedání!

Text a foto Cecilie Coufalová

 Firma B + K Sadská provádí montáž sádrokartonu (včetně 
zateplení), půdní vestavby, zavěšené stropní kazetové podhledy, sta-
vební, zámečnické práce a nátěry plochých střech. Tel.: 325 594 529, 
723 426 189.

 Modeláž nehtů P-SHINE - Sadská, Pečky. Obj. na adr. Jana 
Vránová, Sadská, tel.: 732 235 310

INZERCE

 Starší paní koupí menší dům či byt v Sadské, o velikosti 
1+1 - 2+1 s příslušenstvím, úpravy na vlastní náklady možné. 
Cena kolem 1 mil. Kč, platba v hotovosti. Nabídky prosím na 
tel. číslo 602 311 458. Předem děkuji.

Stav konta sbírky  
na opravu kostela  
sv. Apolináře činil  

k 16. červenci 2010 

56.674,- Kč
Dále lze přispívat v pokladně  

Městského úřadu Sadská, nebo na účet  
40184 - 504348369 / 0800 vedený  

u České spořitelny v Sadské.

Zájemcům, kteří chtějí dar vykázat jako  
odečitatelnou položku ze základu daně 
z příjmů, vystaví městský úřad doklad  

o jeho poskytnutí. 

J. ŠMEJKAL, SADSKÁ
Tylova 262

(mezi Hotelem Ostrov Garni a Tipsportem)
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SPORT / RŮZNÉ

Sezona 2009/10 byla pro Školní 
basketbalový klub v mnoha ohle-
dech náročná. Poprvé družstva hrála 
celkem 3 soutěže, do zápasů se za-
pojily i nejmladší Vosinky a v době 
ekonomického propadu se dávaly 
dohromady peníze na zajištění vše-
ho potřebného ještě obtížněji než 
v minulých letech.

Nejstarší tým se díky mnoha 
zraněním a nemocem zpočátku 
jen obtížně rozjížděl. Navíc jsme 
vstoupili do kategorie starších do-
rostenek, která je dvouletá a byli tam 
jako mladší. Body z první poloviny 
soutěže nám pak chyběly v závěreč-
né tabulce k lepšímu umístění, než 
bylo 5. místo. I tak jsme ze všech 
týmů neporazili pouze vítězné Par-
dubice, kterým můžeme jen závidět 
kompaktní tým, jenž vyrůstal s námi, 
ale na rozdíl od Sadské z něj žádná 
hráčka neodešla. To z něj udělalo 
po těch letech skvěle fungující stroj, 

Vosí ohlédnutí a co dál…
který válcoval všechny zúčastněné. 
V našem družstvu zůstává po letošku 
základ stejný, zda budeme doplňovat 
počet, se ukáže po letní přípravě.

Vosičky mají za sebou velmi 
úspěšnou sezonu. Ve své kategorii 
zvítězily s přehledem a ve více než 
polovině zápasů uštědřily soupeři 
„stovku“. Skóre 2640:466 je více než 
výmluvné. Jako vítězové kraje jsme 
postoupili do kvalifikace o Mistrov-
ství republiky, ale bohužel předpo-
klad „skupiny smrti“ se naplnil a my 
zůstali před branami. Satisfakce se 
nám povedla na Festivalu 97, kde 
jsme mezi 16 týmy z celé republiky 
skončili na 2. místě za vítězným 
Valounem Brno. Tento výsledek byl 
zřejmě, stejně jako výhry na růz-
ných velkých turnajích, podkladem 
pro přímé zařazení Vosiček do ligy 
mladších žákyň! Toto zařazení je 
obrovským úspěchem pro celý tým 
a uznáním práce s dětmi v Sadské.

Vosičky hrály i další soutěž, 
v rámci přípravy na ligu si hledaly 
starší protivníky v kategorii 96. 
Ani tady se neztratily, skončily na 
2. příčce za Brandýsem. Ten nás 
však porazil nikoli herně, ale svým 
antibasketbalovým pojetím statické 
zónové obrany.

Do další sezony družstvo posílí 
o 2 hráčky z Poděbrad a bude hrát 
opět 2 soutěže. Ligu mladších 
žákyň a krajský přebor mladších 
žákyň. Zde by měly být základem 
týmu hráčky, které se v lize tolik 
neprosadí, a pak ty nejlepší z druž-
stva Vosinek, které by měly vedle 
starších sbírat herní zkušenosti.

Vosinky se zapojily do několika 
turnajů a přátelských zápasů. Na 
rozdíl od dvou starších družstev 
je bohužel nedoprovází takové ro-
dičovské nadšení, což je na jejich 
zápalu vidět. I tak se učí bojovat 
a mají za sebou i první smolnou 

porážku o koš (turnaj v Českém 
Brodě). Některé hráčky se učí být 
tahouny, jiné poznávají nervózní 
průběhy některých utkání, další 
poprvé uroní slzičku na lavičce po 
prohraném boji. Tohle všechno by 
bylo určitě krásné prožívat s rodi-
či. Těm, kteří nelitují svého času 
na to, aby přišli sledovat holky 
na trénink či zápas, moc děkuji. 
Každá taková minuta se v budouc-
nu mnohokrát vrátí. Doufám, že 
i ostatní si najdou cestu na palu-
bovku a budou do omrzení křičet, 
tleskat a povzbuzovat. Jejich po-
moc bude potřeba již v září, kdy 
si rodiče Vosinek budou poprvé 
organizovat svůj turnaj.

Sezona je za námi, já bych velmi 
ráda poděkovala všem, kteří nás 
podpořili, a popřála jim mnoho spo-
kojených sportovních chvil u našich 
zápasů v té další.

Blanka Žánová

Kontaktovat nás můžete na následujících telefonních číslech  
a adresách:

Sběr odhozených injekčních stříkaček, výměnný program  
a poradenství pro uživatele návykových látek přímo v Sadské:
tel.: +420 724 087 925 - Míša, Lukáš, Ondra
e-mail: streetwork@os-semiramis.cz

Poradenství pro uživatele, rodiče  
a blízké osoby, zprostředkování léčby apod.:

K-centrum Nymburk, Velké Valy 995, 288 02 Nymburk
tel.: +420 325 514 424, email: k-centrum@os-semiramis.cz
pondělí až pátek od 10 do 17 hod.,
další informace a drogová poradna na www.os-semiramis.cz

Už téměř tři roky se v ulicích 
Sadské pohybují terénní pracovníci 
občanského sdružení Semiramis, 
které se v rámci drogové prevence 
zabývá minimalizací rizik spoje-
ných s užíváním drog s cílem chrá-
nit zdraví běžné populace. Úkolem 
terénních pracovníků (takzvaných 
streetworkerů) je vyhledávat problé-
mové uživatele drog z města a blíz-
kého okolí a nabízet jim odbornou 
pomoc, sbírat odhozený injekční 
materiál a monitorovat lokality, kde 
se uživatelé drog scházejí. To vše 
ve spolupráci s městským úřadem, 
místními lékaři, lékárníky a dalšími 
subjekty. Stejným způsobem pra-
cuje Centrum terénních programů 
Semiramis také v Lysé nad Labem, 
Milovicích, Poděbradech, Městci 
Králové a dalších 10 městech ve 
Středočeském kraji.

„Aktivně monitorujeme rizikové 
lokality v Sadské i v jejím nejbliž-
ším okolí, ve kterých předpoklá-
dáme zvýšenou možnost výskytu 
odhozeného injekčního materiálu 
nebo kde se  v minulosti odhozený 
materiál skutečně nacházel. Mezi 
stěžejní aktivity pak patří vyhledá-
vání uživatelů drog v ulicích města 
a jejich kontaktování s cílem navá-
zat je na služby našeho občanského 
sdružení,“ upřesňuje podstatu práce 

Streetworkeři v ulicích Sadské
ve městě vedoucí Centra terénních 
programů Semiramis Michaela 
Plocková. V souvislosti s loňskou 
epidemií hepatitidy typu A se podle 
ní terénní pracovníci také snaží mo-
tivovat uživatele drog k očkování 
proti této infekční chorobě.

Počty odhozeného injekčního 
materiálu v Sadské se podle mezi-
ročních srovnání od začátku fun-
gování terénního programu snižují. 
V loňském roce pracovníci Semi-
ramis nalezli a k odborné likvidaci 
odvezli 25 odhozených injekčních 
stříkaček, které mohou být nebez-
pečné pro obyvatele města. Nejvíce 
jich bylo nalezeno na vlakovém 
nádraží, dále pak pod viaduktem 
ve směru na Poděbrady a u garáží 
blízko fotbalového hřiště.

„První dvě místa nálezů stříka-
ček ukazují na migraci uživatelů 
drog do Sadské. Právě tento trend 
jsme v minulém roce zaznamenali. 
Uživatelé do města jezdili přede-
vším za nákupem drog, což nám 
potvrdili i odborníci, se kterými ve 
městě spolupracujeme. Často ovšem 
přijíždějí auty, takže je pro nás velmi 
těžké je vyhledat v ulicích města 
a kontaktovat je. Víme tedy o dal-
ších uživatelích drog, kteří však 
pro nás jsou v současné době těžko 
dostupní,“ říká Plocková.

Nejužívanějšími drogami v Sad-
ské jsou podle zkušeností terénních 
pracovníků pervitin a heroin. Prů-
měrný věk uživatelů je něco přes 
22 let. Drogová scéna ve městě je 
spíše uzavřená, což je dáno mimo 
jiné velikostí města. Sadská totiž 
patří mezi jedno z nejmenších měst, 
kde terénní program probíhá. Místní 
uživatelé drog proto často využívají 
anonymity většího města, nejblíže 
dostupný je Nymburk, kde Semira-
mis provozuje kontaktní centrum.

Nezřídka také využívají tzv. 
sekundární výměnný program, kdy 
jeden klient mění injekční materiál 
pro několik dalších. „Je důležité, 
aby se k těmto lidem čisté stříkač-
ky i další pomůcky pro bezpečnou 
aplikaci a základní informace 

o rizicích užívání drog dostávaly 
alespoň zprostředkovaně. Zároveň 
se prostřednictvím sekundární 
výměny vrací použitý injekční 
materiál k bezpečné likvidaci,“ 
doplňuje vedoucí centra terénních 
programů.

Ve městech ohrožených riziky 
spojenými s užíváním drog ale 
nejde jen o práci v terénu. Školám 
rozeslali pracovníci občanského 
sdružení banner s odkazem na 
webové stránky Semiramis, na 
kterých je i poradna zaměřená na 
drogovou problematiku, a šířili 
třeba také leták „Co dělat, když 
najdeš stříkačku“, jehož cílem je 
informovat mladé lidi o tom, jak se 
zachovat v případě nálezu odhoze-
ného injekčního materiálu. -sem-


